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آرمان ملی- حمید شجاعی: پس از حدس و گمان  های 
فراوان در مورد اینکه آیا طرح جدیدی در مجلس در خصوص 
فضای مجازی تهیه می  شود و بعد از تکذیب  های بسیار اعضای 
کمیسیون مشترک بررسی طرح صیانت، درمورد اینکه این طرح 
در دستور کار مجلس است یا خیر، برخی از اعضای این کمیسیون 
که بیشتر موافقان این طرح  هستند، اعلام می  کنند که طرح در 
همین کمیسیون بررسی و تصویب شده و به زودی تعیین تکلیف 
می  شود. چندماه پیش بود که حتی پیش از تحولات پاییز امسال 
یعنی مشخصا از شهریورماه بهارستان  نشینان طرحی را تحت 
عنوان صیانت از کاربران فضای مجازی مطرح کردند که با 
انتقادهایی چه در داخل مجلس و چه بیرون از آن در صحن عمومی 
جامعه، رسانه  ها و فضای مجازی مواجه شد. چنانکه قالیباف، 
رئیس مجلس نیز از در حمایت از مردم برآمد و چندان وقعی به این 
طرح ننهاد. هر چند که پس از کش و قوس  های فراوان مخالفان 
و موافقان بالاخره این طرح اصل هشتاد و پنجی اعلام شد و طبق 
این اصل به یکی از کمیسیون  های داخلی مجلس یعنی کمیسیون 
مشترک بررسی طرح صیانت واگذار شد. اما از شهریورماه امسال 
که بررسی طرح صیانت در کمیسیون مشترک لغو و به شورای عالی 
فضای مجازی ارسال شد، از سرنوشت آن خبری نبود و اعضای 
کمیسیون هم اعلام می  کردند که طرح دیگر در دستور کار 

مجلس نیست. در نهایت برخی از بند  های آنکه مربوط به تشکیل 
کمیسیون تنظیم مقررات بود در شورای عالی فضای مجازی با 
عنوان به  روزرسانی ساختار مرکز ملی فضای مجازی تصویب شد. 
هر چند که در همین حین مرتضی آقا تهرانی، رئیس کمیسیون 
فرهنگی مجلس بیان کرد: »طرح صیانت از فضای مجازی در 
مجلس به نظارت بر قانون فضای مجازی و تنظیم مقررات فضای 
مجازی تغییر شکل داده و کار این طرح در مجلس در حال پایان 
است.« همین مساله بود که باعث شد تا نگاه  ها مجددا به مجلس و 
کمیسیون مشترک طرح صیانت متمرکز شود. نکته اینجاست که 
هنوز دوماه از تحولات و اتفاقات اخیر گذشته و به گفته بسیاری از 
بزرگان و دلسوزان نباید شرایطی فراهم شود که باعث نارضایتی 
مردم شود. به نظر می  رسد دولت و مجلس حداقل در حال فعلی 
باید از عملکرد و تصمیمات التهاب آفرین پرهیز کنند و بیشتر در 
راستای حل مشکلات مردم حرکت نمایند تا شرایط انسجام و 

وحدت بیش از پیش فراهم   آید.
  از ارسال طرح صیانت به شورای نگهبان تا عدم لحاظ 

شرایط جامعه 
هفته گذشته بود که نایب  رئیس کمیسیون مشترک طرح 
صیانت اعلام کرد این طرح در کمیسیون مشترک تصویب شده 
و به زودی به شورای نگهبان ارسال می  شود. حسن نوروزی گفت: 

»این طرح در کمیسیون مشترک تصویب شده و براساس مصوبه 
این کمیسیون به شورای نگهبان ارسال می  شود. وی افزود: 
این طرح مشمول اصل ۸۵ است و در کمیسیون مشترک هم 
جزئیاتش بررسی شد. نایب  رئیس کمیسیون مشترک همچنین 
در این خصوص که این طرح اشکالات بسیاری داشت و آیا در طرح 
جدید این مشکلات برطرف شد، تاکید کرد که مشکلات تعدیل 
شده است، توضیح داد: در کمیسیون بحث  های بسیاری شد و 
آقای مصری، نایب  رئیس مجلس هم حضور داشتند و نماینده  های 
عضو کمیسیون هم امضا کردند و این مشکلات تعدیل شد. 
پیام رسان  های خارجی هم باید نمایندگی داشته باشند. نمی  توان 
بدون نمایندگی فعالیت کنند. اگر ما پایگاه های داخلی را تقویت 
کنیم، آنها هم نماینده  های خود را معرفی خواهند کرد. البته این 
صحبت  های نوروزی در شرایطی مطرح شد که نوری قزلجه، دیگر 
نماینده عضو این کمیسیون تشکیل جلسات کمیسیون را تکذیب 
کرده بود و اما نوروزی گفته که او در جلسات حضور نداشته است. 
این در حالی است که اخیرا حسن بیادی، فعال سیاسی اصولگرا 
در رابطه با برخی اخبار درمورد تصویب طرح صیانت گفت: طرح 
صیانت از فضای مجازی باید بیست سال پیش تدوین و اجرا 
می  شد. این طرح در این زمان که فضای مجازی وارد زندگی روزمره 
مردم و کسب وکار آنان شده، بدون مشارکت و نظرات و رضایت 
آنان بی  فایده است. در واقع، یک نوع جریان  سازی برای مشغول 
کردن مردم است، چراکه اینترنت چندین ماه است که فیلتر شده 
است. حال باید دید در نهایت تکلیف طرح صیانت چه خواهد شد و 
با وجود مخالفت صریح جامعه و بسیاری از چهره  ها و کارشناسان 
با این طرح که با اشکالاتی روبه  روست، آیا مجددا مطرح کردن این 

طرح موجب انتقادات در جامعه خواهد شد؟
  مصوبه  ای دریافت نکردیم 

پس از صحبت    ها و گمانه  زنی  ها پیرامون ارسال طرح صیانت به 
شورای نگهبان سوالاتی در این خصوص به  وجود آمده بود که روز 
گذشته سخنگوی شورای نگهبان به آنها پاسخ داد. هادی طحان 
نظیف درباره تعیین تکلیف طرح صیانت از فضای مجازی و اینکه 
برخی از نمایندگان مدعی شدند آن را به شورای نگهبان ارسال 
کرده  اند و در مقابل سخنگوی هیات رئیسه مجلس آن را تکذیب 
کرده است، گفت: در بحث اول که اشاره کردید، پاسخ آن از مجلس 
داده شد اما ما در شورای نگهبان تاکنون هیچ مصوبه  ای درخصوص 
طرح صیانت دریافت نکرده  ایم. طبیعتا هر مصوبه  ای که بخواهد 
از سوی مجلس شورای اسلامی به شورای نگهبان ارسال شود، 
ترتیبات مشخصی دارد که روند آن در آیین نامه داخلی مجلس 

آمده است و بر اساس همان عمل خواهد شد.

روایت حضور پرویز ثابتی شکنجه  گر ساواک در تجمع مخالفان ایران

وقتیجنایتکارانآفتابیمیشوند
       وزارت خارجه:   دولت  های مدعی حقوق بشر تبدیل به مأمن جنایتکاران شده  اند

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: در این روزها تصویری در 
شبکه  های اجتماعی منتشر می  شود که برای نسل جدید شاید 
چندان آشنا نباشد، اما مبارزان قبل انقلاب او را می  شناسند. 
مردی با نام »پرویز ثابتی« جمعی از عناصر ضدانقلاب همزمان 
با سالروز پیروزی انقلاب اسلامی در لس آنجلس تجمع کردند. 
حضور پرویز ثابتی، مسئول اداره سوم )مهم  ترین رکن ساواک( 
طی سال  های ۱۳۵۲ تا ۱۳۵۷و رئیس ساواک تهران در این 
نشست قابل تامل بود. اما او کیست؟ ثابتی متولد فروردین ۱۳۱۵ 
در سنگسر سمنان است و اینک ۸۶ سال از عمرش می  گذرد. 
ثابتی تحصیلات ابتدایی را در شهر محل تولدش و تحصیلات 
متوسطه را در تهران گذراند و وارد دانشگاه تهران شد. با اخذ 
مدرک رشته حقوق، پس از مدتی به  عنوان تحلیلگر سیاسی در 
اداره نهم ساواک استخدام شد. او رفته  رفته از مُهره  های اصلی 
سازمان اطلاعات و امنیت کشور شد و با نوشتن بولتن  های 
محرمانه و فوق  سری، علاوه بر نخست  وزیر و رئیس کل ساواک، 
برای دفتر مخصوص شاه از اوضاع داخلی کشور، تحلیل سیاسی 
می  نوشت. پرویز ثابتی با حضور در تلویزیون ملی ایران به  عنوان 
»مقام امنیتی« معرفی شد تا ابهت ساواک را به رخ بکشد. این 
نخستین مرتبه بود که چهره یک مأمور امنیتی از رؤسای ساواک 
از تلویزیون ملی ایران پخش می  شد و همین، عامل مهمی در 
شهرت وی بین افکار عمومی بود. پرویز ثابتی در سال ۱۳۴۵ به 
ریاست اداره یکم از اداره کل سوم رسید. سال ۱۳۴۹ معاون دوم 
اداره کل سوم بود و سال ۱۳۵۲ مسئول اول اداره کل سوم ساواک 
موسوم به امنیت داخلی شد. اداره کل سوم، جدا از دفتر و بخش 
مستقل بازجویی، هفت اداره مجزای دیگر را نیز دربرمی  گرفت 
و هرکدام بخش  های عریض و طویل داشت. پرویز ثابتی مسئول 
نخست اداره کل سوم ساواک بود و زندان کمیته مشترک 

ضدخرابکاری هم از زیرمجموعه  های آن به  شمار می  رفت. 
زندانیان بسیاری شکنجه  های هولناک و شوک الکتریکی را در آن 
زندان شهادت داده  اند. معروف است در دوران ریاست  جمهوری 
جان اف کندی، وی مقامات ایرانی را به انتخابات آزاد سفارش 
کرد. شاه از تیمسار پاکروان خواست از اوضاع مملکت تحلیل 
جامعی ارائه دهد تا او به جمع  بندی برسد و پاکروان، این وظیفه 
را به ثابتی سپرد. ثابتی در گزارشی که تهیه کرد نوشت که مردم 
ایران برای دموکراسی آمادگی ندارند و این  که شاه برایشان جذبه 
دارد و محبوب آنها باشد، کافی است؛ دادن آزادی و درانداختن 
انتخابات آزاد، دست حکومت را می  بندد و کار دست ما خواهد 
داد! سال ۹۱ کتاب خاطرات وی با نام »در دامگه حادثه« منتشر 
شد که به شکل گفت وگو بود بسیاری از فعالان سیاسی داخل و 
خارج کشور به مطالب آن انتقاد کردند و ثابتی را به تطهیر ساواک 
و تحریف تاریخ جنایات ساواک متهم کردند. ۱۹۸ نفر از زندانیان 
ساواک نیز در نامه  ای با استناد به »عهدنامه بین  المللی منع 
شکنجه و مجازات  های اهانت  آمیز و غیرانسانی« )مصوب مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد در دهم دسامبر ۱۹۸۴(، خواستار 

پیگرد حقوقی ثابتی و اخراج وی از آمریکا شده بودند.
  تصویری که دختر ثابتی منتشر کرد

یک روز پس از ۲۲ بهمن پردیس ثابتی، دختر پرویز ثابتی 
رئیس اداره امنیت داخلی ساواک، پس از ۴۴ سال عکسی از او 
منتشر کرد. از پرویز ثابتی هیچ تصویر جدیدی پس از انقلاب 
منتشر نشده بود، نه در کتاب خاطراتش »در دامگه حادثه« و نه 
در گفت  وگویی که سال ۱۳۹۰ با »صدای آمریکا« داشت. حالا 
۴۴ سال پس از انقلاب، در تجمع اپوزیسیون در آمریکا، عکسی 
از ثابتی ۸۶ ساله کنار دخترش منتشر شده است. سال ۱۳۹۳ 
خبرگزاری »تسنیم« در گزارشی نوشت که او در شهر اورلاندو 

ایالت فلوریدا زندگی می  کند. گفتنی است مدیر امنیت داخلی 
مخوف  ترین دستگاه اطلاعاتی منطقه در اورلاندو به  عنوان یک 
سه  ملیتی ایرانی، اسرائیلی و آمریکایی زندگی می  کند و شرکتی 
اقتصادی به  نام Paris Enterprises دارد. او از حامیان مالی 
کمپین انتخاباتی »جرج بوش« و کمیته ملی جمهوری  خواهان 

بوده   است.
  واکنش به حضور ثابتی 

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی 
ایران دیروز دوشنبه ۲۴ بهمن ماه در نشست هفتگی با خبرنگاران 
درباره حضور پرویز ثابتی، رئیس ساواک در تجمع ضدانقلاب در 
آمریکا که سؤال یکی از خبرنگاران بود، گفت: دولت  های مدعی 
حقوق بشر تبدیل به مأمن و ملجأ جنایتکاران شدند. وی افزود: 
فرد جنایتکاری با چنین سابقه  ای در قلب کشور مدعی حقوق 
بشر حضور دارد و اگر پرونده اقدامات ضدایرانی دولت آمریکا را 
فهرست کنیم فهرست عریض و طویلی خواهد بود. این هم یکی 
دیگر از نماد  های دشمنی دولت آمریکا با دولت و ملت ایران است. 
رئیس دفتر رئیس  جمهور دوران اصلاحات به انتشار عکس پرویز 
ثابتی از روسای معروف ساواک بعداز ۴۴ سال واکنش نشان داد.

  در نهایت 
پدیدارشدن ثابتی در تجمع ضدانقلاب در آمریکا شاید برای 
خود او یک مانور تبلیغاتی بود اما برای عقبه   سلطنت و حامیان 
رژیم سابق خبر خوبی نبود، چراکه یادآور جنایات یکی از 
بدنام  ترین سازمان  های تاریخ ایران است که در عصر پهلوی 
فعالیت می  کرد. »الف« نوشت: سازمانی که رژیم سابق در واپسین 
روزهای حیات خود برای دوام حکومتش حکم به انحلال آن داد 
اما دیر شده بود و این سوال مطرح است که چرا ضدانقلاب که 

مدعی دموکراسی است، حتی با امثال ثابتی مرزبندی ندارد؟

 

خبـــــــر
 هجمه های دشمنان 

با هدف القای ناکارآمدی نظام 
معاون اجرایی نیروی زمینی ارتش با بیان اینکه 
هدف از هجمه های دشمنان القای ناکارآمدی نظام 
میان مردم است، اظهار کرد: برخلاف تبلیغات دشمنان، 
انقلاب اسلامی ایران با وجود موانع و امکانات محدود 
دستاوردهای چشمگیر و شگرفی در عرصه های گوناگون 
سیاسی، فرهنگی، اقتصادی، علمی، فناوری، نظامی و 
امنیتی، بهداشت و درمان به دست آورده و در بسیاری 
از این حوزه ها جایگاه رفیعی را در منطقه و جهان کسب 
کرده است. امیر سرتیپ کیومرث شرفی با تاکید بر اینکه 
دستاوردها و پیشرفت های انقلاب در عرصه داخلی 
و بین المللی به وضوح نمایان است، خاطر نشان کرد: 
امروز انقلاب اسلامی ایران به رغم هجمه های همه جانبه 
استکبار جهانی و تحریم های ناجوانمردانه، در اعماق قلوب 
مردم آزادی خواه جهان جای گرفته و هرروز بر پیشرفت و 
عظمت آن افزوده می شود. امروز با گذشت بیش از چهار 
دهه از عمر انقلاب بررسی آمارها نشان دهنده قرارگیری 
در مسیر پیشرفت و جهش در حوزه های مختلف در 

مقایسه با قبل از انقلاب است

»آرمان ملی« حواشی پیرامون طرح صیانت از فضای مجازی را بررسی می  کند

 مسئولان از تصمیمات و مصوبات 
التهاب  آفرین پرهیز کنند

   سخنگوی شورای نگهبان:  هیچ مصوبه  ای در خصوص طرح صیانت دریافت نکرده  ایم
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 تبلیغ علیه نظام
  از سوی مقامات 

سابق

    
  عفو اهالی

  رسانه و فرهنگ 
اقدامی مفید 

حسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران اظهارکرد: من 
این اقدامات را مفید می دانم و امید دارم این اقدام از سر یک 
وظیفه ملی که بر عهده دولت است، باشد. امیدوارم این اقدام 
به عنوان گام های اولیه برای بهبود شرایط امور باشد. جامعه 
در حال حاضر بخش بخش است. وفاداران نظام در راهپیمایی 
۲۲ بهمن حاضر شدند هرچند ممکن است در دل آنها هم 
بابت مدیریت کشور  انتقاد باشد، ولی به هر حال آمدند اما 

بخش هایی هم هستند که فاصله گرفته اند.

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: در دهه ۶۰ 
کسانی بودند که انسان فکر نمی کرد فاسد شوند، اما در 
دهه ۹۰ فاسد شدند. حسن رحیم پور ازغدی افزود: ما و شما 
هم از این مورد مستثنی نیستیم، الان تعداد قابل توجهی 
از افرادی که امروز در رسانه های خارجی و بیگانه علیه 
نظام تبلیغ می کنند، قبلا جزو مقامات کشور بوده اند، 
حتی رئیس شبکه اینترنشنال زمانی معاون وزیر فرهنگ 

کشور بوده است.

محسن پیرهادی، نماینده مردم تهران در مجلس گفت: 
همانطور قوه قضائیه پس از فرمان عفو گسترده شرایط را برای 
بازگشت شمار کثیری از بازداشت شدگان، متهمان حوادث 
اخیر به جامعه مهیا کرد و رئیس جمهوری در راس قوه مجریه 
نیز براستمرار این روند تاکید کرده، مجلس شورای اسلامی 
به عنوان خانه ملت نیز درصدد است با اصلاح و بروزرسانی 
برخی قوانین در حوزه های اجتماعی – فرهنگی مسیر را  

برای احیای اعتماد عمومی مهیاتر از گذشته کند.

 مجلس 
 درصدد احیای 
اعتماد عمومی 

هادی طحان نظیف:
 مصوبه مولدسازی 

اموال مازاد دولت قانونی 
است و به شورای نگهبان 

ارتباطی ندارد
سخنگوی شورای نگهبان ضمن تبریک 
سالگرد  چهل وچهارمین   فرارسیدن 
پیروزی انقلاب اسلامی و تشکر از حضور 
گسترده مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن 
گفت: نتیجه ۱۳ طرح و لایحه ارسالی از 
مجلس و ۵ اساسنامه ارسالی از دولت و 
۲۲ استعلام صورت گرفته از دیوان عدالت 
را ارائه خواهم داد. هادی طحان نظیف 
درباره  طرح اصلاح قانون برقراری عدالت 
آموزشی در پذیرش دانشجو در دوره های 
بیان  تخصصی  و  تکمیلی  تحصیلات 
داشت: این طرح  با اصلاحاتی در جلسه 
۱۸ بهمن ماه سالجاری  به تصویب مجلس 
رسید و  در شورای نگهبان مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و  با توجه به اصلاحات 
به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون 
اساسی شناخته نشد. وی افزود: لایحه 
الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران 
با  که  شانگهای  همکاری  سازمان  به 
اصلاحاتی در جلسه ۴ بهمن ماه سالجاری  
اسلامی  شورای  مجلس  تصویب  به 
رسیده است؛ در جلسه مورخ ۵ بهمن ماه 
سالجاری شورای نگهبان مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات 
به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون 
اساسی شناخته نشد. سخنگوی شورای 
نگهبان ادامه داد: طرح نحوه تشکیل و 
فعالیت تشکل های صنفی- تخصصی که 
با اصلاحاتی در جلسه مورخ ۱۷ بهمن ماه 
سالجاری به تصویب مجلس رسیده است؛ 
در شورای نگهبان مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل 
آمده مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 
شناخته نشد. وی تصریح کرد: اساسنامه 
سه شهر گلمان،  تابناک و مهرگان در 
آذربایجان غربی، فارس و قزوین مورد 
بررسی قرار گرفت و خلاف موازین شرع 
شناخته نشد و شهرها می توانند به صورت 
قانونی ایجاد شوند. طحان  نظیف ادامه داد: 
ما در این مدت ۲۲ پاسخ به استعلامات 
را داشتیم.  از دیوان عدالت  ارسالی 
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
سوالی درباره نظر شورای نگهبان نسبت 
به  مصوبه مولدسازی اموال مازاد دولت 
اظهارکرد: این مصوبه سران قواست که 
به تایید رهبری رسیده و از جهت قانون 
اساسی مبنای قانونی دارد و فرایند قانونی 
را طی کرده است. به دلیل اینکه ارتباطی 
به شورای نگهبان ندارد لذا شورا نسبت 
به جزئیاتش، فارغ از اظهارنظر است. وی 
درباره طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
گفت: هنوز چیزی مصوب نشده است و اگر 
مواردی که در اصلاحیه پیش بینی شده 
تصویب شود، سازوکارها دچار تغییراتی 
می شود و زمان بندی زمان انتخابات با 
تغییرات مواجه می شود و دستگاه ها باید 
تمهیداتی را داشته باشند. اگر مقدمات 
آن فراهم شود این قانون باید اوایل سال 
آینده به نتیجه برسد که امکان اجرایی 
آن برای انتخابات اسفند سال بعد باشد. 
طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که چه میزان از ظرفیت های قانون 
اساسی مغفول مانده است؟ ادامه داد: 
قانون اساسی ۱۷۷ اصل دارد که بسیاری 
اجرا و برخی مغفول مانده است که نخبگان 
و فرهیختگان باید در مجامع علمی به این 
موضوع بپردازند. اینکه مجلس علاوه بر 
تقنین به بحث نظارت هم بپردازد یکی از 
ظرفیت های پیش بینی شده برای مجلس 
است. سخنگوی شورای نگهبان  افزود: با 
قانون جدید از سال آینده بودجه کشور 
به صورت دو مرحله ای بررسی می شود. 
وی درباره اینکه آیا امکان دارد کسی در 
انتخابات ریاست جمهوری ردصلاحیت 
شود ولی  در مجلس تایید صلاحیت شود، 
گفت: بله، شرایط کاندیداها در انتخابات 
مختلف فرق دارد و در ریاست جمهوری 
رجل سیاسی و  مذهبی را داریم ولی در 
مجلس نداریم؛ لذا  برخی شرایط عمومی 
و برخی اختصاصی است  و شورای نگهبان 
در هر دوره  صلاحیت افراد را بررسی 
می کند. سخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوالی درباره ساختار بودجه و 
ضرورت اصلاح ساختار آن تصریح کرد: ما 
هنوز وارد بودجه ۱۴۰۲ نشدیم اما، عدم 
رعایت سقف بودجه یا  عدم درج همه 
درآمدها، ناترازی بودجه، عدم پایبندی به 
سهم صندوق توسعه ملی، غیرواقعی بودن 
درآمدها از جمله موارد مهم در بودجه 
است که باید رعایت شود و در صورت عدم 
رعایت این نکات با توجه به اینکه بودجه 
مبنای سیاستگذاری است و اگر رقم کلان 
بودجه دقیق نباشد، سیاستگذاری ما دقیق 
نیست و کار دچار اختلال می شود. طحان 
نظیف عنوان کرد: کار کارشناسی درمورد 
لایحه بودجه را باید دولت و مجلس در 
زمان بودجه ریزی انجام دهند و ما هم در 
شورای نگهبان در چارچوب اصول قانون 
اساسی اگر موضوعی باشد، نسبت به آن 

اعلام موضع می کنیم. 

روایتی از همسر رئیس جمهور سوریه 
نامه اسما اسد به جمیله علم الهدی

آرمان ملی: همسر رئیس جمهور سوریه در پیامی 
کشورمان چهل وچهارمین  رئیس جمهور  همسر  به 
سالگرد پیروزی انقلاب را تبریک گفت. اسما اسد، همسر 
بشار اسد، رئیس جمهور سوریه در پیامی به جمیله 
علم الهدی، همسر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایران چهل وچهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
را تبریک گفت. خانم اسما اسد در این پیام از پیشرفت و 
توسعه جمهوری اسلامی ایران در طول چند دهه گذشته 

به ویژه در عرصه زنان تمجید کرد.
  چرا اسما اسد نیامد؟

اولین کنگره بین المللی بانوان تاثیرگذار روز جمعه 
۳۰ دی ماه در سالن اجلاس سران با استقبال رسمی 
انسیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور 
از همسران رؤسای دولت های کشورهای مختلف آغاز 
شد. در این مراسم همسران روسای جمهور و نخست وزیر 
ارمنستان، بورکینافاسو، قرقیزستان، صربستان، همسر 
رئیس جمهور اسبق گینه، همسر رئیس جمهور اسبق 
نیجر، فرستاده ویژه بانوی اول جمهوری فدرال نیجریه، 
بانوی اول سابق سریلانکا و همسر رئیس حزب حاکم، 
فرستاده ویژه رئیس جمهور سوریه، رئیس شورای مرکزی 
اتحادیه زنان ترکمنستان حضور داشتند، بنابراین اسما 

اسد حضوری در این مراسم نداشت. 
 ادعایی که هنوز ثابت نشده است 

فروردین سال گذشته منبعی خبری مدعی شده که 
»اسما اسد« همسر بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه علیه 
منافع اقتصادی ایران در حال انجام اقداماتی در آن کشور 
است. آفتاب نیوز نوشت: سایت »نداپست« به نقل از یک 
منبع آگاه مدعی شده که اسما اسد دستور توقف فعالیت 
تعدادی از شرکت های بخش خصوصی را در سوریه صادر 
کرده است. این منبع اشاره کرده که اسما اسد از کمیته 
پیگیری در کاخ ریاست جمهوری خواسته تا ارزیابی مالی 
و حقوقی درباره تعدادی از شرکت های بخش خصوصی 
را انجام دهد. این منبع اشاره کرده که نقطه اشتراک تمام 
شرکت ها وابستگی آنان به سرمایه گذاری های ایران در 
سوریه بوده است. این منبع خاطرنشان ساخت که بهانه 
همسر اسد برای تعطیل کردن این شرکت ها، تحریم های 
بین المللی اعمال شده علیه آن شرکت ها بوده و ذکر 
شده که این تحریم ها مانع از انجام فعالیت شرکت ها 
می شوند. از جمله شرکت های تعطیل شده می توان به 
»بنیان دمشق« »البنیان« و »آرمیتاژالعمران« و »قلعی« 
اشاره کرد. این اقدامات توسط همسر اسد و با هماهنگی 

و رایزنی با سفارت روسیه در دمشق صورت گرفته اند. 
  اسما اسد کیست؟

اسما اسد متولد ۱۱ اوت ۱۹۷۵ بانوی اول سوریه 
و همسر بشار اسد رئیس جمهور سوریه  و همچنین 
فارغ التحصیل رشته علوم کامپیوتر از دانشگاه کینگز لندن 
است. او در سال ۲۰۱۷ مبتلا به سرطان سینه شد و جهت 
درمان، محرمانه به شهر بیروت در لبنان رفت و در یکی از 
بیمارستان های این شهر تحت درمان قرار گرفت. اسما و 
همسرش در زمان تحصیل بشار در لندن با یکدیگر آشنا 
شدند و در سال ۲۰۰۰ با خواندن صیغهٔ عقد توسط حافظ 
اسد به عقد یکدیگر درآمدند. اسما در خانواده ای اهل 
حُمص در لندن به دنیا آمد. پدرش دکتر الاخرس پزشک 
متخصص قلب و مادرش از کارمندان عالی رتبهٔ سفارت 
سوریه در لندن بود. او که در خانواده ای مرفه بزرگ شد 
و در بهترین دانشگاه های لندن تحصیل کرد در دانشگاه 
کینگز کالج در رشته کامپیوتر و نیز سرمایه گذاری بانکی با 
تخصص سرمایه گذاری در دارو بیوتکنولوژیک و بانکداری 
بین المللی تحصیل کرد و به عنوان نماینده دویچه بانک در 
لندن و سپس در کمپانی جی پی مورگان چیس مشغول 
به کار شد. اسما و بشار اسد در لندن باهم آشنا شدند و پدر 
اسما به بشار کمک کرد که در رشته چشم پزشکی ادامه 
تحصیل دهد و هیچ کس هم گمان نمی کرد که روزی بشار 
به قدرت برسد در سوریه می گفتند این بچه در خاندان 
اسد توان آن را ندارد که در حکومت نقشی داشته باشد، 
ولی وی قدرت را به دست گرفت. در سال ۱۹۹۶ آشنایی 
اسما و بشار جدی تر شد و اسما مرتب از محل کارش 
غیبت می کرد و در نهایت استعفا داد و در ۱۷ ژوئیه ۲۰۰۰ 
به حافظ اسد معرفی شد و در همان سال ازدواج کردند 
ولی اعلام رسمی این ازدواج در ژانویه ۲۰۰۱ صورت 
گرفت و هیچ عکسی از مراسم ازدواج در روزنامه ها به چاپ 
نرسید. این زوج صاحب سه فرزند هستند: حافظ )۲۰۰۱(، 
زین )۲۰۰۳( و کریم )۲۰۰۴( .در مردادماه سال ۱۳۹۷ 
روسیاالیوم به نقل از صفحه فیسبوک ریاست جمهوری 
سوریه اعلام کرد که اسما اسد به سرطان سینه مبتلا شده 

و تحت درمان است.


